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Evropská komise bude 
trestat kvůli kvótám
Evropská komise zahá-
jí s Českem, Polskem 
a Maďarskem řízení pro 
porušení unijní legislativy 
kvůli tomu, že země neplní 
přijímání migrantů podle 
stanovených kvót. str. 3

Konopný byznys  
ztrácí na lesku 
Index sdružující přes tři 
desítky akcií producentů 
marihuany ztratil za leto-
šek čtvrtinu hodnoty. str. 10

Klasické veterány  
už tolik netáhnou
Ceny klasických veteránů 
představovaných značka-
mi Ferrari, Porsche nebo 
Jaguar po několika letech 
prudkého růstu začaly kle-
sat. Kromě toho roste po-
ptávka po levnějších a méně 
známých vozech. str. 6

Větrné parky ČEZ 
ve Francii vydělají
Skupině ČEZ se investice 
do devíti francouzských 
větrných parků vrátí, 
i kdyby postavila jen 
třetinu z plánované plné 
kapacity. str. 6
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Šance pro strýčka 
Skrblíka

Jednání o státním rozpočtu 
na příští rok začínají. 

Ministr financí Ivan Pilný,  
který sliboval, že bude  

šetřit, narazil na realitu.

TÉMA
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MILAN CHOVANEC:

Rozhodnutí EK náš postoj 
nemění. Vyčkáme na formální 
dopis a pokusíme se znovu 
důkladně vysvětlit náš postoj. 
Hájíme zdravý rozum.

twitter.com/e15news

Kdo investuje 
do energetiky 
a vše ostatní, 
co chcete 
o energetice  
vědět, čtěte 
v novém 
magazínu  
E15 Premium.  
V prodeji  
od 12. června.

MAGAZÍN DENÍKU E15

 ČERVEN 2017 | ČÍSLO 03 

CENA 99,− Kč

ČESKÝ ATOMOVÝ RÉBUS  

KDO INVESTUJE DO ENERGETIKY  

CHYTRÝ DŮM V CHYTRÉM MĚSTĚ

PREMIUM

ENERGIE 

ČESKA

9
772533

711005
0
3

Nebezpečné 
hypotéky
Česká národní banka v obavách 
z roztáčení spirály mezi cenami 
nemovitostí a úvěry 
na jejich pořízení opět 
přitvrdila. Po bankách 
i nebankovních 
firmách žádá 
ještě větší 
obezřetnost při 
poskytování 
veškerých 
úvěrů. 
UDÁLOSTI / str. 2

http://e15.cz/magaziny


| 2 | UDÁLOSTI

Různá překvapení
Když člověk Při rešerši středeční rubriky „vědci 
zjistili, že…“, se lze setkat s lecčíms překvapujícím. 
Třeba lékaři na Harvardově univerzitě zkoumali 
zdravotní dopady pojídání „suchého z nosu“. 
Překvapivě, pro lidskou imunitu je to prý velmi 
přínosné a baštění vlastních šušní dokonce dělá 
dobře i na zuby. Lékaři dokonce pracují na zubní 
pastě inspirované složením klasického soplu!

Letošní ročník jednoho z největších herních 
veletrhů na světě, E3, přinesl pro hráčské duše 
řadu příjemných překvapení: vývojářská studia 
začínají konečně podporovat virtuální realitu 
a v představených novinkách měly větší než ob-
vyklé zastoupení novinky nespadající pod klasické 
franšízy. Jen tak dál!

Z mého rodného Rakovníka v posledních dnech 
chodí řada smutných zpráv kolem Masarykovy 
obchodní akademie. Škola, jejímž absolventem 
mám tu čest být, se údajně potýká s potížemi 
v rozpočtu a na poslední chvíli propouští pedago-
gy jak na běžícím pásu, a to dokonce těsně před 
skončením školního roku. Není smutnější ironie, 
než když vedení školy, které by mělo žáky učit 
řádnému managementu a plánování, nezvládá 
rozvrhnout ani vlastní rozpočet na jeden rok. 
V roce 2015 se přitom do vedení školy dostala kan-
didátka s údajně „nejlepším projektem na rozvoj 
školy“, a to i přes fakt, že konkurzní komise tehdy 
doporučila zcela jiného kandidáta. Takovéhle 
překvapení nikdo nečekal...

n Přísněji budou muset 
vůči klientům při posky-
tování půjček na bydlení 
postupovat nově i ne-
bankovní úvěrové firmy.

Jaroslav Bukovský

Až o 14 procent nadhodnocené 
mohou být v současnosti podle 
ČNB ceny českých bytů. S odvo-
láním na nepoměr mezi růstem 
cen nemovitostí a příjmů obyvatel 
na to poukázala úterní zpráva 
banky o finanční stabilitě. Stále 
dražší nemovitosti jsou mimo 
jiné i důsledkem toho, že některé 
z bank a úvěrových společností 
dostatečně nerespektují doporu-
čení ČNB omezující poskytování 
hypoték. Bankéři tak v boji s bobt-
najícími cenami realit dále přitvr-
dili, opatrnější tak budou muset 
být při poskytování hypoték nově 
i nebankovní úvěrové firmy.

„Doporučené limity pro výši 
hypoték byly v závěru loňského 
roku překračovány a nabírala je 
navíc rizikovější část klientů,“ 
uvedla zpráva o finanční stabili-

tě. Banky by si podle regulátora 
měly propříště více prověřit na-
příklad ty ze zájemců o půjčku, 
jejichž hypotéka přesahuje osmi-
násobek jejich ročních příjmů. 
Zájemce o financování bydlení 
s měsíčním příjmem odpovída-
jícím republikovému průměru 
kolem 28 tisíc korun by tak bez 
zvláštní prověrky bankou dosáhl 
na hypotéku o maximální výši 
2,7 milionu korun. 

Poměr ročních splátek hypoté-
ky by zároveň podle banky neměl 
převýšit čtyřicet procent 
ročních příjmů dluž-
níka. „Nad uvede-
nými hranicemi 
ukazatelů již řada 
klientů nedis-
ponuje finanční 
rezervou, která 
je důležitá pro 
zachování schop-
nosti splácet úvěr 
v případě nepřízni-
vých změn v jejich pří-
jmové situaci nebo v úrovni 
úrokových sazeb,“ uvádí ČNB. 

Centrální banka proto rozší-
řila loňské doporučení ohledně 
poskytování hypoték. Nově 

se bude vztahovat na všechny 
poskytovatele úvěrů a součas-
ně i na další úvěry, které jsou 
klientovi poskytnuty poté, co 
získá hypoteční úvěr. Půjde tak 
i o spotřebitelské úvěry; právě 
ty totiž během zpřísňování 
pravidel ČNB pro poskytování 
úvěrů na bydlení mnohdy slouží 
k dofinancování hypoték. „ČNB 
nabádá, aby se instituce nesna-
žily doporučení omezující výši 
hypotéky obcházet s využitím 
dalších typů úvěrů,“ říká hlavní 

ekonom ING Jakub Seidler. 
Podle developerů 
ovšem ceny bytů 

v Česku odpovídají 
aktuální situaci 
na trhu, v budouc-
nu by se navíc 
měly hlavně v Pra-
ze přibližovat 

západní Evropě. 
„Ceny bytů v součas-

nosti odpovídají situa- 
ci na trhu, kde výrazně 

převyšuje poptávka nabídku. 
Důvodem je výrazně omezené 
povolování nové výstavby,“ uvedl 
majitel Central Group Dušan 
Kunovský.

ČNB dále brojí proti 
hypotečnímu boomu

Protagonisté dne

Daniel VEČEŘA

ŠÉF HP TRONIKU

Lukáš MIKESKA

ŠÉF GOLD OF PRAGUE

Geoffrey GUY

ZAKLADATEL GW PHARMACEUTICALS

Spojením firmy s řetězcem Datart 
chce vytvořit kolos na trhu elektroni-
ky s tržním podílem v Česku a na Slo-
vensku kolem dvaceti procent.

str. 8

Firma získala povolení pro výrobu 
piva přímo v Jižní Koreji. Dostala také 
územní povolení pro stavbu pivovaru 
v investiční zóně Foodpolis.

str. 8

Akcie jeho firmy jen v květnu 
ztratily pětinu hodnoty. Firmě na 
trhu roste konkurence, investoři už 
nevěří ve výsadní pozici GW.

str. 10

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

Ceny českých  
bytů mohou být podle 

ČNB v současnosti 
nadhodnocené až o 

14
procent.

 Růst počtu úvěrů na bydlení (v procentech)

 Meziroční růst cen nemovitostí za rok 2016 (v procentech)
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V DOX se bude diskutovat 
o české ekonomice
Na konferenci Česko – silný 
hráč v evropské lize se 
15. června 2017 v pražském 
centru DOX sejdou přední 
zástupci politiky a byznysu, 
aby veřejnosti nabídli své 
představy o budoucím čes-
kém hospodářském modelu.  
Účast přislíbil i místopřed-
seda vlády Pavel Bělobrádek 
(KDU-ČSL).

Hlášení a EET přispěly  
k růstu výběru DPH 
Kontrolní hlášení a elektro-
nická evidence tržeb přispěly 
do konce května k růstu vý-
běru daně z přidané hodnoty 
(DPH) meziročně o 5,8 mi- 
liardy korun. Za dalšími 
osmi miliardami nárůstu vý-
běru daně je vyšší spotřeba. 
Uvedl to generální ředitel 
Generálního finančního ředi-
telství Martin Janeček.

Ostrava chce titul 
Evropské zelené město 
Severomoravská metropo-
le by se ráda stala nosite-
lem označení European 
Green Capital 2020 alias 
Evropské zelené město 
2020. Přihlášku do pres-
tižní soutěže Evropské 
komise chce Ostrava podat 
v říjnu. Zda uspěje, bude 
jasné v půli příštího roku. 
/čtk/

Krátce

n Komunikace zpro-
středkovatelů hypo-
ték je nefér, říká člen 
bankovní rady ČNB 
Oldřich Dědek. 

Jaroslav Bukovský

 Myslíte si, že český rea-
litní trh je zralý na zásadní 
změnu v regulaci, kterou 
navrhuje nový zákon o ČNB?
Nedomníváme se, že nám 
hrozí nějaká hypoteční krize. 
Jenom víme, že když je nějaká 
bublina v rozjezdu, tak se 
velmi těžko krotí. Neznamená 
to, že v současnosti panuje 
nějaká dramatická situace 
v realitách. Ale údaje, které 
máme, nesporně svědčí o tom, 
že je zde velmi rychlá dyna-
mika úvěrů. Zejména v Praze 
vidíme, že ceny nemovitostí 
se odtrhují od fundamentál-
ních hodnot. To jsou všechno 
příznaky, které sice nejsou 
příznaky hrozící krize, ale je 
dobré se nějakým způsobem 
snažit tu aktivitu tlumit. 

 Zákon, jak je navržen, 
zřejmě neprojde v původ-
ní podobě. Pokud bude 
významně osekán, může to 
v budoucnu ohrozit finanční 
stabilitu Česka? 
To by mě mrzelo, ale sou-
časně neodradilo od toho, 
abychom ty změny dále 
prosazovali. Změny v zákoně, 
které spočívají v zavedení 
nových ukazatelů, jsou přímo 
cíleny na hypoteční trh. My 
si myslíme, že je to efektivní 
nástroj. Samozřejmě před 
volbami se na to politici dívají 
i z takové té druhé stránky. 
Není to žádný výmysl ČNB, je 
to celosvětový trend, důsledek 
velmi trpké zkušenosti, kterou 
má řada zemí z nedávné krize, 
kdy taková ta politika bydlení 
pro všechny se velmi vymstila 
a nakonec na to doplatily ty 
nejzranitelnější skupiny lidí. 
A my bychom chtěli zamezit 
tomu, aby se něco podobného 
opakovalo. 

 Prosazujete ukazatele, 
které by představovaly 
revoluci v posuzování bonity 

klienta, na čem vám v zákoně 
nejvíce záleží, od čeho byste 
neradi slevovali?
Nemyslím si, že by naše návr-
hy byly revoluční, měli jsme 
tu misi MMF, která naši snahu 
podpořila. Těžiště je v tom, 
že některé ukazatele, které 
v současnosti můžeme dávat 
jako doporučení pro bankovní 
sektor, banky respektují, ale 
někdy laxně. Zejména když 
limity zpřísňují, je snaha 
to někdy obcházet, takže si 
myslíme, že mít možnost 
nastavovat pravidla ze zákona 
je za situace přehřátého hy-
potečního trhu prospěšnější. 
Diskuze se vede kolem dvou 
tří ukazatelů, to znamená, 
aby zde byl nějaký limit pro 
to, aby si lidé museli něco 
našetřit, když kupují byt. Dále 
aby hypotéky nedostávaly 
domácnosti, kde podíl splátek 
je enormně vysoký v poměru 
k jejich příjmům. 

 Už od dubna se tím ale 
značná část poptávky odříz-
la, když to půjde dál, na hy-
potéku dosáhne málokdo.

Je v tom i spekulace, negativní 
roli sehrávají i zprostředkova-
telé hypotečních úvěrů, kteří 
používají tu taktiku, vezměte 
si radši tu hypotéku teď, než 
se to zpřísní, což je neférová 
komunikace. Bohužel něco 
takového se děje.

Dědek: Politika 
bydlení pro všechny 
se Evropě vymstila n Zahájené řízení 

může skončit před 
unijním soudem, kte-
rý příslušnému státu 
udělí pokutu.

Evropská komise zahá-
jí s Českem, Polskem 
a Maďarskem řízení pro 
porušení unijní legislativy 
kvůli tomu, že země neplní 
přijímání migrantů podle 
stanovených kvót. „Jsou 
to tři členské země, které 
neudělaly − opakuji, že ne-
udělaly − vůbec nic už déle 
než rok,“ upozornil komisař 
pro vnitro Dimitris Avramo-
pulos a dodal, že je stále čas 
přístup k migrantům pře-
hodnotit. Zahájené řízení 
může nakonec skončit před 
unijním soudem a pokutou.

„Já to vnímám jako pří-
ležitost využít své argu-
menty,“ reagoval Zaorálek 
na rozhodnutí Evropské 
komise. „Budeme moci 
vyložit, proč celá tato věc 
nemá smysl,“ doplnil. Sys-
tém migračních kvót podle 
ministra kvůli časovému 
tlaku neumožňuje dodržet 
všechny azylové procedury, 
což zvyšuje bezpečnostní 
riziko v zemi, která by měla 
migranty přijmout. Navíc 
podle něj přijímáním vel-
kého počtu migrantů hrozí 
riziko vzniku ghett.

Podle premiéra Bohusla-
va Sobotky (ČSSD) Česko 
od počátku srozumitelně 
prosazovalo jiná řešení, 
například posílení vnějších 
hranic unie a pomoc uprch-
líkům v oblastech co nej-
blíže místu jejich původu, 

a upozorňovalo na úskalí, 
která kvóty přinesou. Kvóty 
působí spíše jako pobídka 
pro nelegální migraci do Ev-
ropy, míní Sobotka.

Na jednorázovém dvoule-
tém programu přerozdělení 

až 160 tisíc žadatelů o azyl 
v Itálii a Řecku se unijní stá-
ty shodly přes odpor Česka 
a některých dalších zemí 
v roce 2015. Pro členské 
státy je rozhodnutí právně 
závazné. /čtk, red/

Evropská komise bude 
trestat kvůli kvótám

• 1. Zjistí od členského státu, proč  porušil legislativy.

• 2. Pokud stát neposkytne uspokojivé vysvětlení, dá mu limit na nápravu.

• 3. Když k ní nedojde, postoupí případ Soudnímu dvoru EU.

• 4. V případě nerespektování rozsudku opět varuje provinilý stát.

• 5. Vrací případ zpátky soudnímu dvoru. Ten může na návrh komise  
udělit pokutu podle velikosti státu, vážnosti porušení práva a jeho 
trvání.

Jak bude postupovat  
Evropská komise 

NESMYSL. „Pouze 12,5procentní úspěšnost plnění kvót dokazu-
je, že systém nefunguje,“ napsal ministr vnitra Milan Chovanec 
na Twitteru. „Trestat za něco, co nefunguje, by bylo absurdní.“
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Jana Havligerová

Ministr financí Pilný, který 
sliboval, že bude s financemi 
státu nakládat jako strýček 
Skrblík, narazil na realitu. 
Šéfové jednotlivých rezortů 
tvrdě kritizují první nástřel 
státního rozpočtu na příští 
rok a žádají pro svá minister-
stva miliardy navíc. 

Hlad po penězích je před 
klíčovými volbami obrovský, 
Pilný si kvůli tomu už stěžo-
val i v parlamentu: „Každé 
zasedání sněmovny, vlády 
i Senátu je nesmírně kreativní 
v tom, že na základě různých 
doplňků do zákonů, případně 
vládních nařízení přináší 
nové a nové výdaje státního 
rozpočtu. Ta kreativita tady je 

celkem bezmezná,“ prohlásil 
Pilný při interpelacích. 

Nespokojenost s plánem 
ministerstva financí je všeo-
becná, výhrady mají i ministři 
za hnutí ANO. S návrhem 
nesouhlasí ministryně pro 
místní rozvoj Karla Šlechtová 
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Boj ministerstev 
o peníze začíná
n Vláda dnes zahájí debatu o státním 
rozpočtu na rok 2018. Požadavky šéfů 
jednotlivých rezortů by podle ministra 
financí Ivana Pilného (ANO) v součtu 
překročily naplánovaný schodek 
státních financí o 97 miliard korun. 
Rozpočtová diskuze má po jednání 
kabinetu pokračovat v koalici.

C

M

Y

CM

MY

CY

CMY

K

225x103.pdf   1   08/06/2017   14:29

272282/32 inzerce

či ministr dopravy Dan Ťok, 
šéf obrany Martin Stropnický 
kritizuje i střednědobý výhled 
výdajů státu. Není podle něj 
možné, aby vláda nesplni-
la závazek vydávat v roce 
2020 na obranu 1,4 procenta 
HDP. Podle návrhu MF by 
vojáci v roce 2020 měli dostat 
1,16 procenta HDP.

Kabinet by se dnes měl 
bavit především o prioritách 
rozpočtu. Podle premiéra Bo-
huslava Sobotky (ČSSD) by to 
měly být sociální služby, po-
žadavky vysokých škol, inves-
tice do dopravy a spolufinan-
cování evropských projektů. 
Dotace na sociální služby by 
měly stoupnout, aby na příští 
rok bylo dost peněz na navý-
šení platů. Vysokým školám 
chybějí finance na zlepšení 
pozice doktorandů, nízká jsou 
stipendia. Za třetí zásadní 
prioritu označuje Sobotka 
dopravní investice a spolufi-
nancování evropských fondů. 

Předseda vlády zároveň 
zdůrazňuje, že je záhodno 
v příštím roce udržet rozpoč-
tový deficit na 50 miliardách. 
„Podporuji, abychom udrželi 
schodek 50 miliard korun, 
pokud to bude možné. Ministr 
financí by měl oddělit zrno 
od plev z hlediska požadavků. 

Vicepremiér pro vědu a výzkum 
Pavel Bělobrádek (KDU-ČSL) 
protestuje proti tomu, že 
ministerstvo financí hodlá 
zkrátit finance určené na vědu 
a výzkum o 2,8 miliardy korun. 
Trvá na tom, aby pro příští rok 
platila částka 36 miliard korun, 
na níž už se dříve usnesla vláda.

Bělobrádek chce  
více peněz pro vědu

  Rozpočtové požadavky některých rezortů

Platy ve školství
První návrh státního rozpoč-
tu na příští rok sice počítá 
se zvýšením základních 
platů učitelů o deset pro-
cent, odcházející mini-
stryně školství však 
žádá o dalších pět. 
Potřeba by k tomu 
bylo dalších pět 
miliard korun. 
Vyšší platy chtějí 
podpořit koaliční 
i opoziční strany. 

Zemědělství
Rozpočtový 
návrh počítá se 
snížením peněz 
proti letošku 
o 4,93 miliardy 
korun na 47 mi-
liard. Ministr Ju-
rečka (KDU-ČSL) 
žádá o devět 
miliard více 
než letos.

Sociální služby
Sociálnědemokratická 

ministryně práce 
Marksová postrádá 

pro svou rozpočtovou 
kapitolu 6,2 miliardy 

korun. Na-
příklad 

na platy 
lidí v so-
ciálních 

službách. 
Dostatek 

peněz na tyto 
služby ozna-

čuje za prioritu 
i premiér Sobotka.

Zdravotnictví
Návrh rozpočtu 

na příští rok počítá 
s příjmy rezortu 

ve výši 47 miliard, 
sociální demokrat 

Ludvík chce 
o 4,93 miliardy 

korun víc.
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Některá ministerstva mají 
pocit, že jsou Vánoce a bude 
se nadělovat, ale ono se nadě-
lovat nebude,“ tvrdí premiér. 
Po úvodní debatě na vládě je 

na řadě jednání mezi minis-
terstvem financí a jednotlivý-
mi rezorty. Vláda se k návrhu 
rozpočtu znovu vrátí na konci 
srpna.
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n V září bude známá 
definitivní podoba 
zástavby severní části 
nákladového nádraží 
Žižkov. Bude se uchá-
zet o architektonické-
ho Oscara. 

Daniel Novák

Miliardář Dušan Kunovský 
a jeho developerská společ-
nost Central Group představili 
bližší podobu zástavby sever-
ní části nákladového nádraží 
Žižkov. V projektu nazvaném 
Parková čtvrť tam vznikne až 
2600 bytů za devět miliard ko-
run. Vnější podobu nové čtvrti 
dá sedm architektonických 

studií. Vnitřek všech budov 
navrhla projektantská kance-
lář Jakub Cigler Architekti. 

„Naším cílem bylo zachovat 
pevně daný logický urbanis-
mus, jednotící linii a funkční 
vnitřní uspořádání bytových 
domů od jediného autora, ale 
zároveň zajistit různorodou 
moderní architekturu,“ uvedl 
Kunovský. 

Jednotlivá studia přes léto 
návrhy propracují a v září by 
mohla být známá konečná 
podoba čtvrti. Už teď je ale 
jisté, že ani jeden z bloků se 
nebude opakovat a originální 
bude i každá věž. 

„Výsledek vzešlý z tohoto 
přístupu ke tvorbě území 
je natolik zajímavý, že jsme 
se po dohodě s architektem 

Ciglerem a primátorkou 
Krnáčovou rozhodli projekt 
přihlásit do soutěže o pres-
tižní světové ocenění MIPIM 
Awards jako ukázkový pří-
klad revitalizace brownfiel-
du,“ dodal šéf Central Group. 
Zmíněné ocenění je v archi-
tektuře obdobou filmového 
Oscara. 

Opuštěný prostor bývalého 
nádraží hodlá Central Group 
začít zaplňovat novostavbami 
nejpozději v roce 2020. Skupi-
na dosud nic většího nepo-
stavila. Na rozdíl od sousední 
jižní části lokality, kde plánuje 
zástavbu Sekyra Group, nepo-
třebuje Central Group měnit 
územní plán ani řešit stavební 
uzávěru či památkovou ochra-
nu starých objektů. 

Central Group vybral architekty pro Žižkov

Arsen Lazarevič

Dlouhé jednání koalice o způ-
sobu, jakým bude vedeno 
pokračování městského 
okruhu v úseku Pelc-Tyrolka 
– Štěrboholská radiála, skon-
čilo dohodou – o jeho podobě 
rozhodne soutěž. Trojkoalice 
(Zelení, KDU-ČSL, STAN) 
upřednostňovala vlastní 
návrh okruhu, který by vedl 
převážně po stávajících 
silnicích, jež by se rozšířily. 
ČSSD a ANO dávají přednost 
tunelovému vedení stavby, 
na které se v současné době 
i zpracovává projektová do-

kumentace. Soutěž rozhodne 
o variantě výstavby. 

„Podařilo se nám najít 
kompromis. Pokračuje projek-
tová dokumentace k tunelové 
variantě. Ale do této doby, než 
se budou investovat desítky 
miliard korun, je třeba roz-
hodnout, jak se celý pražský 
okruh postaví,“ uvedl Matěj 
Stropnický (SZ), radní hlav-
ního města Prahy a předseda 
dopravního výboru. „Město se 
tak rozhodne ve vší zodpověd-
nosti, jak postupovat,“ dodává. 

Podle náměstka primá-
torky Petra Dolínka (ČSSD) 
je ale nereálné, že by soutěž 

upřednostnila variantu, 
kterou prosazuje Trojkoalice: 
„V případě, že by k tomu došlo, 
tak já už tu nebudu,“ uvedl 
Dolínek. Přesto vidí v soutěži 
pozitiva: „Soutěž nám může 
přinést řadu zajímavých zjiš-
tění, například jak jednotlivé 
úseky lépe trasovat. Některé 
městské části totiž mohou být 
kvůli okruhu značně zatíženy, 
příkladem jsou Letňany,“ do-
dal s tím, že stavět by se podle 
něj mohlo v roce 2023.

Městský okruh, který je 
plánován už od šedesátých let 
minulého století, by měl ulevit 
centru Prahy.

O variantě městského okruhu 
rozhodne soutěž Město postaví  

nové galerie
Pražští radní schválili kultur-
ní koncepci do roku 2021. 
Podle jejího znění město plá-
nuje stavět nový koncertní 
sál, galerii moderního umění, 
budovu pro Slovanskou 
epopej a vylepšit technické 
zázemí kulturních institucí. 
Rovněž chce zlepšit funkci 
umění ve veřejném prosto-
ru. Materiál musejí schválit 
pražští zastupitelé.

Památkáři marně usilují 
o Invalidovnu
Ani deset měsíců po ne-
zdařeném prodeji pražské 
Invalidovny není tato 

barokní památka převede-
na na Národní památkový 
ústav. O převodu se přitom 
začalo jednat hned po draž-
bě, do níž se nikdo nepřihlá-
sil. Objekt spravuje Úřad pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových. Podle něj 
památkáři nemají na opravu 
zajištěné peníze a úřad od-
mítá Invalidovnu převést.

Magistrát chce ponechat  
D1 u Prahy bez poplatku
Praha vyzve ministerstvo do-
pravy, aby se v úseku dálnice 
D1 mezi exitem 12 a hlavním 
městem trvale nemusely pla-
tit dálniční poplatky. Nyní je 
úsek bezplatný v souvislosti 
s rekonstrukcemi. /čtk/

Krátce

NOVÁ ČTVRŤ. Podobu budov v plánované Parkové čtvrti určí 
sedm architektonických studií.

Vi
zu

al
iz

ac
e 

C
en

tr
al

 G
ro

up



| 6 | BYZNYS

n Kapacita mořských 
větrných elektráren 
v Evropě by se do roku 
2030 měla zvednout 
na pětinásobek. Těžit 
z toho chce i ČEZ. 

Jan Stuchlík

Skupině ČEZ se investice 
do devíti francouzských vě-
trných parků vrátí, i kdyby 
se nepostavily na plánova-
nou plnou kapacitu. „Ve vě-
trných farmách, které jsme 
koupili od německé společ-
nosti ABO Wind, můžeme 

postavit až sto megawattů. 
Nejspíš se ale vyskytnou 
problémy, které nedovolí 
dosáhnout plné 
kapacity. Návrat-
nost investice 
ale budeme 
mít zajiště-
nou, i když 
postavíme 
jen třetinu 
plánovaného 
výkonu,“ říká 
Tomáš Pleskač, 
člen představen-
stva ČEZ. 

Skupina už loni koupila 
v Německu fungující větrné 
elektrárny s výkonem sto 

megawattů. Po slibných 
projektech se poohlíží také 
v Belgii a Nizozemsku.

„Do větrné ener-
getiky se tlačí 

institucionální 
investoři jako 
penzijní 
fondy, kterým 
stačí nižší 
návratnost 
než firmám 

typu ČEZ. Je 
proto těžké 

najít dostatečně 
výnosné projekty,“ 

dodává Pleskač.
Francie, Německo, Belgie 

a Nizozemsko mají před 

sebou rychlý rozvoj větrné 
energetiky, uvádí zpráva ev-
ropské větrné asociace Wind 
Europe. Silný potenciál spa-
třuje v mořských větrných 
elektrárnách, do nichž chce 
investovat také skupina ČEZ. 

V základním scénáři počí-
tá Wind Europe se stavbou 
čtyř tisíc megawattů moř-
ských elektráren za rok, a to 
až na celkovou kapacitu  
64 tisíc megawattů v roce 
2030. To je zhruba pětináso-
bek nynějšího stavu. V op-
timistickém scénáři by se 
celkový výkon mohl v roce 
2030 vyšplhat až na 86 tisíc 
megawattů.

Větrné parky ČEZ ve Francii  
vydělají i v omezené verzi

Ve větrných  
farmách koupených  
ve Francii může ČEZ  

postavit až

100
megawattů výkonu. 

Vyplatila by se  
už třetina. 

Více o tématu  
se dočtete v novém  
magazínu E15 Premium,  
který vyšel 12. června.

V OSTRAVĚ začal včera veletrh drážní techniky Raildays 2017. Příliš novinek se na kolejích 
neobjevilo, jednou z mála je vlaková jednotka Správy železniční dopravní cesty pro vyhledávání 
defektů kolejnic (žlutý vůz). Železničnímu průmyslu loni celkově klesly tržby o šestnáct procent 
na 78 miliard korun, a to hlavně kvůli nečerpání evropských fondů a nižšímu exportu.

ŽELEZNIČNÍ VELETRH
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Michal Tomeš

Investice do klasických 
veteránů představovaných 
značkami Ferrari, Porsche 
nebo Jaguar bývaly dlouho 
považovány za bezpečně 
uložené. Po několika letech 
prudkého růstu však ceny 
začaly klesat. Kromě toho se 
také trh zamě-
řuje na levnější 
a méně známé 
vozy.

Dobře to 
dokumentuje 
index americké 
pojišťovací 
společnosti 
Hagerty, který 
sleduje ceny 
investičních 
vozů. Po zasta-
vení jeho růstu 
v minulém 
roce teď křivka směřuje dolů, 
a to především u vozů značky 
Ferrari, jež jsou nejčastějším 
cílem investorů. Cena starších 
modelů Ferrari podle přísluš-
ného indexu klesla od začátku 
roku o dvě procenta. Ačkoli se 
propad nemusí zdát význam-
ný, je největší za posledních 
osm let.  

„Investiční automobily za-
žívaly nejlepší období kolem 
roku 2010, přede dvěma lety 

však růst zpomalil,“ uvádí 
Radek Pokorný z investičního 
fondu Engine Classic Cars 
Automobile.

Trend potvrzuje také Lukáš 
Franěk ze společnosti Advan-
tage Cars, která se zabývá pro-
dejem luxusních automobilů. 
„Zájem o tyto vozy se i přes 
zpomalení růstu hodnoty zvy-

šuje,“ dodává 
Franěk. 

Podobně 
posuzuje situa- 
ci Pokorný. 
„Zejména  
poslední  rok  
je  to  vidět na  
růstu zájmu 
o koupi kla-
sických  vozů  
pro  radost,  
ale  také jako 
investici,“ říká 
Pokorný. 

Odborníci zdůrazňují, že se 
situace na trhu v posledních 
letech změnila. Růst ceny zpo-
maluje především u nejdraž-
ších vozů nad sto tisíc dolarů. 
Zájem naopak roste o méně 
známé modely, které bývají 
dostupnější. Zatímco zájem 
o vozy dražší než sto tisíc 
dolarů podle Hagerty klesl až 
o 69 procent, o zhruba stejné 
číslo rostl zájem o auta pod 
touto hranicí.  Více E15.cz

Ceny veteránů 
začaly klesat

Za třináct let by mořské 
větrné elektrárny mohly 
krýt až čtvrtinu evropské 
spotřeby elektřiny, a to 
za 54 eur za megawatthodi-
nu. V jarní německé aukci 
na stavbu mořských větr-
ných parků už společnosti 
Dong a EnBW nežádaly pro 
své větrné elektrárny, které 
by měly stát do roku 2025, 
provozní podporu. Sázejí jak 
na pokles cen technologií, 
tak na růst cen silové elektři-
ny po odstavení německých 
jaderných elektráren v roce 
2022 a reformě evropského 
trhu s emisními povolen-
kami.

Klasické veterány 
zažívaly své 
nejlepší období 
kolem roku 2010, 
přede dvěma lety 
však růst trhu 
zpomalil.

http://e15.cz/magaziny
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/trh-s-investicnimi-auty-zpomaluje-roste-zajem-o-levnejsi-auta-1333648
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n Zatímco u velkých 
společností hlad 
po zaměstnancích 
trvá, malé podniky už 
nemají chuť přijímat 
nové pracovníky.

Adéla Čabanová

Zájem zaměstnavatelů 
nabírat nové lidi slábne. 
Vyplývá to z průzkumu pro 
společnost Manpower, jejíž 
index trhu práce činí pro 
letošní čtvrté čtvrtletí dvě 
procenta. Znamená to, že je 
o dva procentní body vyšší 
podíl těch společností, které 
hodlají nabírat, než těch, 
které budou propouštět. Jak 
meziročně, tak mezičtvrtlet-
ně klesl optimismus firem 

o čtyři procentní body. „Vy-
chází to pro nás trochu pře-
kvapivě, očekávali bychom, 
že budou zaměstnavatelé 
optimističtější,“ komen-
tovala generální ředitelka 
českého Manpoweru Jarosla-
va Rezlerová. Podle ní 
to může souviset 
s nízkou neza-
městnaností, 
přesněji s tím, 
že některé 
firmy vzdaly 
snahu hledat 
zaměstnance. 
„Když nejsou 
lidé, zaměstna-
vatelům schází 
optimismus,“ míní 
Rezlerová.

Zájem hledat nové lidi se 
propadl zejména u malých 
firem, pro které je nábor slo-

žitější. Největší společnosti 
s více než 250 zaměstnanci 
naopak své plány nabírat 
zaměstnance proti předcho-
zímu čtvrtletí ještě zvýšily.

Index trhu práce vychází 
z reprezentativního průzku-

mu mezi 750 zaměst-
navateli v Česku. 

Velké oživení 
věstí průzkum 

pohostinství, 
a to i při 
očištění se-
zonních dat. 
Index trhu 

práce v ubyto-
vání a stravová-

ní vyšel šestnáct 
procent, nejvíce 

za devítiletou historii 
průzkumu.

Míra nezaměstnanosti teď 
činí 4,1 procenta. 

Menší firmy přestávají 
hledat nové lidi 

Index trhu  
práce v ubytování  
a stravování vyšel

16 
procent, nejvíce  

v historii  
průzkumu.

272580/20 inzerce

Výrobce dveří Sapeli 
vsadil na akvizici 
Jihlavský producent interi-
érových dveří Sapeli chce 
letos zvýšit tržby zhruba 
o šedesát milionů korun 
na 850 milionů korun. 
Přispěje k tomu akvizice br-
něnského zpracovatele skla 
SiO2. Sapeli díky ní nebude 
muset kupovat skleněné vý-
plně od jiných dodavatelů.

Se zavedením EET přibylo 
vietnamských firem
Počet českých společností, 
které mají vietnamského 
majitele, se od loňského 
do letošního května zvýšil 
o 67 procent na 979 subjek-
tů. Pravděpodobným dů-
vodem je podle poradenské 
společnosti Bisnode zave-
dení elektronické evidence 
tržeb. Dvě třetiny nově 
založených firem podnikají 
jako obchodníci a vznikaly 
hlavně v lednu a únoru, 

těsně před spuštěním druhé 
fáze EET. 

Cena másla se dostala 
na rekordní úroveň
Od loňského června se 
zvýšila cena čtvrtkilové 
kostky másla o deset korun 
na rekordních více než čtyři-
cet korun. Uvedl to Český 
statistický úřad. V dalších 
měsících by už mohlo máslo 
pomalu zlevňovat. 

Pardubické letiště 
skončilo ve ztrátě
Společnost East Bohemian 
Airport, která provozuje 
pardubické civilní letiště, 
skončila loňské hospodaření 
se ztrátou přibližně 10,7 mi-
lionu korun. V předchozím 
roce měla EBA ztrátu  
14,7 milionu korun. Se 
zápornými výsledky počítá 
letiště až do roku 2020 a má 
na ně připravené rezervy.  
/čtk/

Krátce



n Firma Gold of Pra-
gue spustila výrobu 
piva ve městě Busan. 
Tuto první českou 
investici v Jižní Koreji 
završí stavba pivovaru 
o kapacitě 200 tisíc 
hektolitrů ročně. Pro-
jekt ale ztěžují byro-
kratické překážky.

Tomáš Stingl

Symbolicky je to právě pivo, 
co otevřelo jihokorejský trh 
prvnímu českému investoro-
vi. Společnost Gold of Prague 
začala vařit tři druhy piva 
v minipivovaru ve městě 
Busan. „V březnu jsme obdr-
želi potřebné licence. Mimo 
velké globální hráče, jako je 
Anheuser-Busch, jsme tak 

nyní jedinou stoprocentně 
zahraniční společností, která 
má povolení na výrobu a dis-
tribuci piva v Koreji,“ uvedl 
ředitel společnosti Lukáš 
Mikeska. Investice činila 
zhruba dvacet mi- 
lionů korun. 
„Pivo připravu-
jeme z českých 
surovin, 
pivovar byl 
vyroben v ČR 
a máme i čes-
ké sládky,“ 
dodal Mikeska.

Jedenáctistup-
ňové černé pivo, 
klasický dvanáctistup-
ňový i silnější patnáctistup-
ňový ležák se prodávají pod 
značkou Praha 993. Ta odka-
zuje na Břevnovský klášterní 
pivovar sv. Vojtěcha, kde se 
zřejmě v roce 993 zača- 
lo poprvé vařit české pivo 

a na jehož receptuře firma 
staví. „Název u Korejců 
dobře funguje díky neuvěři-
telné popularitě Prahy jako 
turistické destinace,“ říká 

Mikeska.
Praha 993 se 
zatím dodává 

do osmi restau-
rací. Česká 
firma chce ale 
v investiční 
zóně Foodpo-
lis za zhru-

ba patnáct 
milionů dolarů 

postavit velký 
pivovar s kapacitou 

200 tisíc hektolitrů 
ročně, z nějž by mohla záso-
bovat celý korejský trh. Už 
dříve oznámený projekt se 
ale zpožďuje kvůli protek- 
cionismu korejských úřadů. 
Korejci přitom při sjednává-
ní investice nabízeli vstřícný 

postoj. „Deklarovali, že milu-
jí české pivo, a slibovali hory 
doly. Pokud ale sledujeme 
tuto první českou investici, 
vidíme, že naráží na velké 
byrokratické překážky,“ 
konstatovala na konferenci 
Asbuco o obchodu s Asií 
Jana Hajzlerová, výkonná 
ředitelka Česko-korejské 
společnosti. 

Lukáš Mikeska potvrdil, 
že problémy byly s udě-
lením povolení cizincům 
nebo s celním procesem 
při dovozu surovin, ovšem 
už se podařilo zajistit vše 
potřebné. „V zóně máme 
pozemek s dobrým zdrojem 
vody a územním rozhodnu-
tím. Teď probíhají projekční 
práce. Stavět bychom měli 
začít v lednu až únoru příš-
tího roku a výrobu zahájit 
počátkem roku 2019,“ uvedl 
Mikeska.

V Koreji se vaří české pivo Praha 993

Investice  
do velkého českého 

 pivovaru v zóně Foodpolis 
by měla činit zhruba  

15
milionů dolarů.

Praha 993 je první české pivo 
vařené přímo v Koreji, mnoho 
firem tam ale zkouší vyvážet, 
například značky Gambrinus, 
Budvar, Velkopopovický Kozel, 
Primátor či Ježek. Obchod obou 
zemí je extrémně nevyvážený. 
Vývoz z Česka loni činil 440 mi- 
lionů dolarů, dovoz přesáhl 
3,5 miliardy dolarů. Korea je 
čtvrtým největším investorem 
v Česku, ale Gold of Prague 
je první přímá česká investice 
v Koreji. „Hlavními důvody 
jsou rozdílná cena pracovní 
síly obou zemí a strategické 
umístění České republiky 
v Evropě,“ vysvětluje Květoslav 
Sulek, vedoucí obchodního 
úseku velvyslanectví ČR 
v Soulu.

Jižní Koreu zkusil  
i Ježek a Kozel

Stále nový
iPhone nebo Mac

Žádná platba předem, žádné úroky ani skryté poplatky.
V případě krádeže nebo rozbití dostanete hned zdarma nový přístroj.

Každý rok
nový model iPhone

*Měsíční platba za iPhone SE 32GB včetně DPH a pojištění proti rozbití a krádeži.
**Měsíční platba za MacBook Air 13“ CZ 2016, Intel® Core i5 1,6 GHz Broadwell, 13,3“ LED 1 440 × 900, RAM 8 GB, 

Intel HD Graphics 6000, SSD 128 GB.Uvedené obrázky jsou pouze ilustrativní.

od  749 Kč *

více na
www.alza.cz/novyapple

měsíčněměsíčně

Každé dva roky 
nový Mac

od  1 490 Kč **

Když Apple, tak
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PO ČESKU. Sou-
částí projektu Gold 
of Prague je nově 
zrekonstruovaná 
restaurace v Busanu. 
Nabízí nejen pivo 
Praha 993, ale i tra-
diční česká jídla.Fo

to
 G
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n Spojením Datartu 
a HP Troniku vznikne 
nový lídr mezi obchod-
níky s elektronikou. 
Tržby bude mít kolem 
patnácti miliard. 

Český trh s elektronikou 
zažil nejvýraznější změnu 
za poslední roky. Obchodní 
řetězec Datart se spojí se 

zlínskou skupinou HP Tronic, 
která provozuje síť prodejen 
Euronics a e-shopy Kasa.cz  
a Hej.sk. Vznikne tak kolos  
se 130 prodejnami a tržbami 
patnáct miliard korun. Na-
příklad konkurenční Electro 
World ročně utrží jen kolem 
tří miliard. Transakci ještě 
musí schválit Úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže. „Cí-
lem je vytvořit stabilní, efek-
tivní a profitabilní subjekt 

s tržním podílem dosahujícím 
až dvaceti procent na českém 
a slovenském trhu,“ uvedl 
Daniel Večeřa, spolumajitel 
a šéf HP Troniku, který bude 
stát v čele nové skupiny. 

Kapitálově s obchodem 
pomohl fond privátního 
kapitálu Genesis Capital. 
V uskupení za to získal mino-
ritu. Konkrétní výši podílů si 
účastníci transakce nechávají 
pro sebe. Firmy díky spoje-

ní získají silnější pozici při 
cenových jednáních s dodava-
teli. Kromě Česka bude nový 
kolos působit i na Slovensku 
a v Polsku. 

„Podle našich analýz panu-
je příznivá makroekonomická 
situace s očekávaným růstem 
spotřebitelské poptávky v nej-
bližších letech a současné 
trendy na trhu spotřebitelské 
elektroniky konsolidaci přejí,“ 
doplnil Ondřej Vičar, partner 

Vznikla nová jednička v elektru
Genesis Capital. Transakci 
předcházel vstup HP Troniku 
do Datartu v roce 2014. Tehdy 
si čeští zakladatelé Datartu 
kupovali firmu zpět od fran-
couzské skupiny Darty. 
S transakcí jim pomohl HP 
Tronic. Získal za to menši-
nový podíl a pojistil si cestu 
k současnému spojení.

Součástí velkých změn 
na trhu s elektronikou byla 
před třemi roky také změ-
na majitele řetězce Electro 
World ve střední Evropě. 
Brity ze skupiny Dixons 
vystřídala slovenská skupina 
Nay. /dnv/   
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Stále nový
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**Měsíční platba za MacBook Air 13“ CZ 2016, Intel® Core i5 1,6 GHz Broadwell, 13,3“ LED 1 440 × 900, RAM 8 GB, 

Intel HD Graphics 6000, SSD 128 GB.Uvedené obrázky jsou pouze ilustrativní.
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nový Mac

od  1 490 Kč **

Když Apple, tak



n Čtvrtinu hodnoty 
jen za letošek ztratil 
index sdružující přes 
tři desítky akcií pro-
ducentů marihuany.

Jaroslav Bukovský

Marihuanový byznys začíná 
ztrácet na lesku. Alespoň 
podle investorů, kteří letos 
poslali akcie hlavních hráčů 
na trhu v průměru už o čtvr-
tinu dolů. Tato skepse tak 
ostře kontrastuje s loňským 
nadšením, kdy marihuanový 
index sdružující přes tři de-
sítky akcií firem z konopné-
ho byznysu během jediného 
čtvrtletí narostl takřka o dvě 
stovky procent. Spekulanti 
na boom odvětví prý už ztra-
tili s konopím trpělivost.

„V minulém roce trh 
podlehl dojmu, že regulátoři 
budou k marihuaně nejen 
vstřícní, ale také dostatečně 
rychle modifikují legislativní 
rámec jejího užívání, ať už 
pro lékařské nebo rekreační 
účely. Nyní trh prochází fází 
určitého střízlivění z toho-
to až příliš optimistického 
uvažování,“ uvádí hlavní 
ekonom Cyrrusu Lukáš Ko-
vanda. Své tři měsíce slávy 

Konopné akcie 
ztrácejí důvěru trhu

Deutsche Bank se vyplatí ze žaloby investorů

Největší německá banka Deutsche Bank se dohodla, že 
zaplatí 170 milionů dolarů za urovnání žaloby investorů, 
podle které ve spolupráci s dalšími bankami manipulova-
la s úrokovou sazbou EURIBOR. Dohodu o urovnání ještě 
musí schválit americký soud.  

Tendr na výběr mýtného v Německu je v běhu

Německo pokračuje v přípravách na zpoplatnění dálnic 
pro osobní auta. Ministerstvo dopravy nyní vypsalo vý-
běrová řízení na provoz dvojice mýtných systémů. Hlásit 
se mohou firmy z celé Evropy. Dálniční mýtné pro osobní 
vozy by se v Německu mělo začít vybírat od roku 2019. 

Migrace do Evropy pokračuje

Do Evropy dorazilo od začátku roku už 73 189 migrantů, 
z toho 85 procent do Itálie. Oznámila to Mezinárodní 
organizace pro migraci, podle níž 1808 lidí při pokusu 
o překonání Středozemního moře přišlo o život. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,572

Čína 1 3,429

Dánsko 1 3,516

EMU 1 26,145

Chorvatsko 1 3,527

Japonsko 100 21,181

Kanada 1 17,557

Maďarsko 100 8,517

Norsko 1 2,765

Polsko 1 6,235

Rusko 100 40,966

Švédsko 1 2,683

Švýcarsko 1 24,096

Turecko 1 6,616

USA 1 23,308

Velká Británie 1 29,686

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 13. 6. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 97,20   0,78 % 

ČEZ 450,00   -0,66 % 

Erste Bank 855,40   -0,35 % 

Fortuna 124,30   0,32 % 

Kofola 435,50   -1,02 % 

KB 925,00   -0,54 % 

Moneta 78,70   1,03 % 

O2 CR 284,90   -0,14 % 

Pegas 902,00   -1,60 % 

Philip Mor. ČR 14 040,00   0,03 % 

TMR 670,00 0,00 %

Unipetrol 277,10   -1,74 % 

VIG 641,90   -0,47 % 

Celkový objem (v tisících korun) 458 850

Akcie na pražské burze 13. 6. 2017 

KRUTÝ TREST. Turecký prezident Erdogan před poslanci přirov-
nal blokádu Kataru k trestu smrti.

Fo
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Turecký prezident Tayyip 
Erdogan odsoudil izolaci 
Kataru jako nehumánní 
a proti islámským hodno-
tám. Podle agentury Reuters 
dodal, že metody použité 
proti tomuto státu Perského 
zálivu ze strany Saúdské 
Arábie a jejích sousedních 
spojenců jsou nepřijatelné.

„Nad Katarem byl vyne-
sen rozsudek trestu smrti,“ 
prohlásil v projevu před 
členy jeho vládnoucí Strany 
spravedlnosti a rozvoje. 
Podle Erdogana by Saúd-
ská Arábie měla urychleně 
vyřešit krizi.

Bahrajn, Saúdská Arábie, 
Egypt a Spojené arabské 
emiráty minulý týden ozná-
mily, že přerušují diploma-
tické styky s Katarem, a to 
i letecké a námořní spojení. 
Jako důvod uvedly, že Katar 
podporuje teroristické 
organizace včetně například 
palestinského radikálního 

hnutí Hamas, čímž destabi-
lizuje bezpečnost v regionu. 
To Dauhá rezolutně odmítá 
s tím, že pomáhá snižovat 
hrozbu terorismu podporou 
skupin, které bojují s chu-
dobou a požadují politické 
reformy.

Blokáda způsobila kom-
plikace mimo jiné v záso-
bování země potravinami, 
kterých Katar dováží až 
80 procent. Maroko proto 
včera potvrdilo, že se připojí 
k Turecku a Íránu a do Ka-
taru pošle potravinové 
dodávky. Minulý týden lidé 
v Kataru vykoupili většinu 
obchodů. Během víkendu 
prázdné regály zaplnily 
mléčné výrobky z Turecka, 
Írán poslal letadla a lodě 
s čerstvým ovocem a zele-
ninou. Katar je v přepočtu 
na jednoho obyvatele 
nejbohatší zemí světa. /čtk/ 
 NÁZORY str. 14 

 sledujte E15.cz

Kataru pomáhá 
Turecko, Írán i Maroko

ukončilo odvětví v předvečer 
zásadního milníku z loň-
ského listopadu, kdy osm 
amerických států legalizova-
lo marihuanu, a to mini-
málně pro lékařské využití. 
Pozitivní zprávu pro obchod 
s konopím ale investoři pro-
měnili v prodejní signál.

„Během krátké doby 
vydělali spekulanti obrovské 
peníze, které si chtěli reálně 
vybrat a neriskovat, že zákon 
postaví byznysu nějakou no-
vou překážku,“ říká analytik 
serveru Investing.com Clive 
Maund. Podle něho zároveň 
zavládla na trzích obava, 
že americká vláda v čele 
prezidentem Trumpem ne-
musí být konopnému odvětví 
nakloněna.

Kandidátem na propadák 
roku jsou akcie firmy GW 

Pharmaceuticals, která jen 
za květen přišla o pětinu 
hodnoty. Volnější legislativa 
totiž vábí do odvětví stále 
více firem, konkurenční fir-
ma na trhu s léky na dětskou 
epilepsii Insys Therapeutics 
tak oznámila, že na tuto dia-
gnózu vyvíjí svůj vlastní lék. 
GW Pharmaceuticals se při-
tom pyšní nejvyšší burzovní 
hodnotou z marihuanových 
titulů na trhu a platila mezi 
investory za spolehlivou 
růstovou volbu.

I tak si konopné akcie pro-
zatím za uplynulý rok drží 
punc dobré investice, od loň-
ského června jsou totiž inves-
toři stále takřka na dvojná-
sobku svého vkladu. „Nemusí 
jít prozatím o zásadní změnu 
trendu, ale pouze o korekci,“ 
dodává Kovanda.

Vývoj akcií marihuanového byznysu v posledním 
roce (Marijuana index, hodnoty ke konci měsíce)

 Pramen marijuanaindex.com
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n Vznikne druhý 
největší poskytovatel 
služeb pro ropná pole 
na světě.

Americký průmyslový kon-
glomerát General Electric 
(GE) sloučí své aktivity v rop-
ném a plynárenském sektoru 
se společností Baker Hughes. 
Spojením vznikne druhý 
největší poskytovatel služeb 
pro ropná pole na světě. GE 
o zamýšlené fúzi informoval 
už loni v říjnu, až nyní však 
získal souhlas antimono-
polního odboru amerického 
ministerstva spravedlnosti.

Spojením vznikne nový 
podnik s ročními tržbami 
kolem 23 miliard dolarů. 
Podle serveru Bloomberg 
se na něm GE bude podílet 
62,5 procenta, akcionářům 
Baker Hughes bude patřit 
zbývajících 37,5 procenta. 
Akcionáři Baker Hughes 
získají od GE 7,4 miliardy 
dolarů ve formě mimořád-
né jednorázové dividen-
dy 17,50 dolaru na akcii. 
V reakci na zprávu vzrostly 

na newyorské burze akcie 
obou firem, GE o 3,6 procen-
ta a Baker Hughes o 1,1 pro-
centa.

Společnost Baker Hughes 
se před zhruba dvěma lety 
dohodla na spojení s větším 
konkurentem Halliburton. 
Proti fúzi se však kvůli oba-
vám z narušení hospodářské 
soutěže postavila americká 
vláda a firmy se nakonec 
svého záměru vzdaly.

Spojení obou společností 
bylo nyní schváleno s pod-
mínkou, že GE prodá svou 
firmu Water & Process 
Technologies. GE a Baker 
Hughes jsou totiž dvě ze 
čtyř společností na světě, 
které prodávají rafineriím 
speciální chemikálie potřeb-
né k odstraňování nečistot 
z uhlovodíků. 

Baker Hughes má na trhu 
chemikálií pro rafinační pro-
cesy 35procentní podíl, GE 
zhruba 20procentní.  Tuto 
firmu GE prodá francouzské 
skupině Suez za 3,4 miliar-
dy dolarů. Evropská unie 
dohodu schválila na konci 
května. /čtk/

GE dostal 
svolení k fúzi 
s Baker Hughes
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Vzkazy prezidenta USA 
Donalda Trumpa na soci-
ální síti Twitter by měly 
být uchovány v Národ-
ním archivu pro potřeby 
budoucích generací. Návrh 
zákona o povinném archivo-
vání často problematických 
Trumpových tweetů před-
ložil poslanec Sněmovny 
reprezentantů Mike Quigley.

Oficiální písemné či ústní 
projevy hlavy státu jsou to-
tiž v USA standardně povin-
ně archivovány nařízením 
speciálního zákona, který 
se ale na nová média typu 
Twitter či Facebook nevzta-
huje. „Pokud chce prezident 
prostřednictvím sociálních 

sítí činit veřejná prohlášení, 
musíme zajistit, aby byla 
zdokumentována a zacho-
vána pro budoucí potřeby,“ 
uvedl Quigley v odůvodnění 
svého návrhu.

Návrh také prezidentovi  
zakazuje, aby své tweety 
zpětně mazal, což se už 
několikrát stalo. V USA nyní 
existuje několik webových 
stránek, které se snaží 
smazané Tumpovy vzkazy 
archivovat. 

Mluvčí Bílého domu Sean 
Spicer nedávno prohlásil, 
že tweety Donalda Trumpa 
„lze považovat za oficiální 
prohlášení prezidenta Spo-
jených států“. /čtk/

Trumpovy tweety by 
měly být archivovány
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Zatímco společnost měla 
v prvních letech kolem tří až 
čtyř tisíc poradců, nyní jich má 
kolem dvou tisíc. Jejich výkon 
se přitom oproti roku 2010 
zdvojnásobil. Dochází totiž 
nejen k jejich zefektivňování, 
ale také k jejich 
profesionalizaci. A ambice 
je dále v profesionalizaci 
pokračovat. Společnost by 
chtěla mít tisíc profesionálních 
poradců, kteří budou vytvářet 
dvě miliardy na tržbách. 
V minulém roce tržby dosáhly 
1,3 miliardy korun.

Méně znamená  
často více

268673/17 inzerce

Píše se rok 2007. Několik 
nejúspěšnějších poradců z fi-
nančně poradenské společ-
nosti OVB, například zemský 
ředitel Radim Lukeš a jeho 
nejlepší manažer Petr Bor-
kovec, je zklamáno z vývoje 
ve firmě. Po vedení společ-
nosti požadovali analytické, 
produktové a technologické 
zázemí, které by přispělo 
k tomu, aby nabízené služby 

byly výrazně kvalitnější. 
Marně, firma takový zájem 
neměla. Nakonec muselo 
přijít jediné logické a rozum-
né řešení. Odejít a zkusit to 
dělat jinak − lépe.

V červenci 2007 vzniká 
společnost Partners, jejíž 
založení je spojeno nejen 
s Radimem Lukešem a Pe-
trem Borkovcem – ke společ-
nosti se přidává také Pavel 

Partners – cesta k finančnímu 
poradenství jinak

prostřednictvím populár-
ního pořadu České televize 
Krotitelé dluhů.   

Snahou je pečlivě hlídat 
kvalitu finančních služeb, 
ale také hledat nové ob-
chodní příležitosti. V Part-
ners vsadili především 
na vzdělání poradců a jejich 
dlouhodobou a kvalitní 
spolupráci s klienty. To vše 
představovalo ten správný 
mix pro úspěch společnos-
ti. Společnost proto pro 
poradce pořádá Akademii 
finančního vzdělávání, kde 
pravidelně získávají aktuální 
informace z finančního světa 
a neustále se dále vzdělávají. 
Řada poradců Partners má 
prestižní mezinárodní titul 
EFA a většina je držitelem 
certifikátu ČNB opravňu-
jícího je k investičnímu 
poradenství.

Osvěta a zisk

Setkání poradců s klienty 
ukazuje, že Češi jsou s fi-
nanční vzdělaností na štíru, 
proto v roce 2011 vzniká 
neziskový projekt Den fi-
nanční gramotnosti, v němž 
proškolení lektoři Partners 
přednášejí zdarma po celé 
republice finanční vzděla-
nost. Zaměřují se zejména 
na školy.

Vizí společnosti je, aby se 
poradci stali celoživotními 
partnery a rádci svých klien-
tů v oblasti osobních financí. 
Poradci proto každému 
klientovi připravují zdarma 
finanční plán odpovídající 
jeho životním cílům, který 
se pravidelně aktualizuje 
podle jeho potřeb. Větši-
na lidí si tak plní svůj sen 
o vlastním bydlení, zajišťuje 
si svůj příjem před životními 
karamboly, tvoří, rozšiřuje 
a chrání majetek. A také si 
důsledně připravuje vlastní 
rentu na stáří.

Partners mají mezi po-
radenskými společnostmi 
dlouhodobě vysoký podíl 
na investicích do podílových 
fondů. V roce proto 2010 
rozjeli na zelené louce pod 
dohledem ekonoma Pavla 
Kohouta Partners investiční 
společnost. Ta v současnosti 

Finančně poradenská společnost Partners 
slaví deset let od svého založení. Z několika 
nadšenců, kteří se rozhodli dělat „finanční 
poradenství jinak“, se stala profesionální 
firma, dnes největší na českém trhu s obratem 
přesahujícím miliardu korun.

Kohout, Tomáš Prouza, Jan 
Majer a Kateřina Volínová 
(tehdy Palková).

 
Dlouhodobá vize

Start firmy byl raketový, růst 
o desítky procent měsíč-
ně byl naprostý standard. 
Cílem nové společnosti ale 
nebylo cílit na velký zisk, 
tedy společnost „jednorázo-
vě nakopnout“ a prodat, ale 
budovat byznys s dlouhodo-
bou vizí. To se také podařilo. 
Když v roce 2008 naplno 
propukla hospodářská krize, 
firma finanční krizi téměř 
nepocítila a dále rostla. Její 
poradci pomáhali řešit lidem 
tíživou finanční situaci 

UŽITEČNÝ MIX. V Part ners vsadili především na vzdělání poradců a jejich dlouhodobou a kvalitní spolupráci s klienty.
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zahájení  
činnosti

2007

počet  
poradců*

1730

počet  
klientů*

496 tisíc

počet obchodních 
partnerů*

55

počet produktů 
v portfoliu*

400

počet klientských center 
a Partners marketů*

70

počet zaměstnanců 
centrály*

150

spravuje 2,5 miliardy korun 
v pěti fondech. Nejúspěšněj-
ší akciový fond Partners 7 
Stars dosáhl loni zhodnocení 
devíti procent. 

Společnost také expando-
vala na poli médií. Kromě 
založení ekonomického 
a společenského serveru 
Finmag.cz, který je on-line 
magazínem o ekonomice, 
penězích a o světě financí 
v souvislostech, také spo-
lečnost v roce 2010 kupuje 
známý finanční server Pení-
ze.cz. Pod vedením Martina 
Vlnase se v něm uskutečnily 
výrazné změny, které vedly 
k tomu, že server několika-
násobně zvýšil počet unikát-
ních návštěvníků.

V roce 2008 se Partners 
stávají členem profesního 
sdružení AFIZ – Asociace 
finančního poradenství, 
kterému později také před-
sedají.

Důraz na kvalitu

Častým nešvarem, které-
ho se dopouštějí poradci 
neseriózních společností, je 
takzvané přetáčení smluv, 
které je často pro klienta vel-
mi nevýhodné. Společnost 
Partners dbá na svou pověst 
a poradce nejen vzdělává, 
aby tuto praxi nikdy ne-
zkoušeli, zároveň vytvořila 
několik systémů kontro-
ly, jež pomáhají odhalit 
potenciálně problematické 
smlouvy. Základem je IT sys-
tém Watchdog, který sleduje 
veškeré uzavřené smlouvy. 
V případě, že dojde k nějaké-
mu nesystémovému vychý-
lení, následuje individuální 
zkoumání dané situace. 
V případě, že se zjistí, že se 
poradce pokusil klienta po-
škodit, dostane od Partners 
pokutu nebo jako poradce 
ve firmě skončí.

 Za několik let se změnila 
také skladba nejvíce uzaví-
raných produktů. Zatímco 
na prvním místě se v minu-
losti drželo životní pojištění, 
nyní tvoří klíčovou oblast 
investice a tvorba úspor. 
Málokdo také tuší, že každá 
desátá hypotéka na českém 
trhu je sjednaná poradcem 
Partners.

 Společnost má vlast-
ní zákaznické centrum, 
které odpovídá na všechny 
dotazy klientů a zároveň 
jim po telefonu poskytuje 
základní servis. Každý klient 
má zdarma přístup na portál 
mojepartners.cz, kde najde 
přehledné informace o všech 
svých finančních smlouvách, 

 Partners v číslech:

*údaj k 1. 1. 2017

provizní obrat v roce 2009

838 
milionů korun

provizní obrat v roce 2010

1,05 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2011

1,31 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2012

1,40 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2013

1,26 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2014

1,11 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2015

1,20 
miliardy korun

provizní obrat v roce 2016

1,30 
miliardy korun

od pojistek přes investice až 
po úvěry. 24 hodin denně tak 
má přehled o tom, jak si jeho 
portfolio vede. 

 
Partners markety jako 
cesta k růstu

V roce 2013 dopadá na Part-
ners stejně jako na celý 
finančně-poradenský trh 
krize a po stránce obratu 

přichází stagnace. Nakonec 
ale i zastavení dynamického 
růstu vedlo k pozitivní změ-
ně. Tou je důraz na profesio-
nalizaci a odbornost. V praxi 
to znamená více zkoušek, 
větší kontrolu kvality a dů-
raz na to, že každý poradce 
Partners je profesionál 
v pravém slova smyslu, který 
se své práci věnuje naplno 
a dlouhodobě. 

Velmi ambiciózním pro-
jektem je otevírání Partners 
marketů, tedy franšízových 
poboček, které kombinují 
nezávislé finanční poraden-
ství a bankovní služby. Lidé 
tak na jednom místě mohou 
vybírat mezi stovkami 
finanční produktů od de-
sítek finančních institucí. 
Ve většině Partners marketů 
jsou také bankomaty a ban-

kovní koutky strategického 
partnera projektu UniCredit 
Bank. V současnosti je 
po celé České republice 
přibližně sedmdesát pobo-
ček, cílem firmy je jich mít 
celkem 250 a nabídnout 
finančně-poradenské služby 
po celé České republice. 
Obrat těchto poboček roste, 
v roce 2016 činil 186 milionů 
korun. /al/

TAKHLE STÁLI V ROCE 2007 U ZRODU. Na vzniku Partners se podíleli – zleva Petr Borkovec (spolumajitel), Jan Majer (zakladatel), 
Eva Müllerová (firemní obchody), David Pokorný (marketing), Pavel Kohout (zakladatel), Dušan Šídlo (analytik), Kateřina Pálková (zakla-
datelka) a Radim Lukeš (spolumajitel).



Trumpův  
polibek smrti 
a Saúdové
Kdysi bohatá Saúdská 
Arábie se topí v problémech 
– čelí rostoucí chudobě 
(a nespokojenosti) svých 
poddaných, hospodaří s de-
ficitem. „Nevítězně“ se vyvíjí 
i agrese proti chudičkému 
Jemenu. Se svržením Bašára 
Asada to rovněž nevypadá 
třikrát nadějně. A navrch 
ještě jedna větev saúdského 
královského rodu provedla 
palácový převrat a vyloučila 
ze hry větev druhou, která 
jistě nebude jen nečinně 
přihlížet. Město Avámíja 
na šíitském (a ropném) 
jihovýchodě země připomí-
ná po měsíci „policejní akce 
proti ozbrojencům“ ze všeho 
nejvíc zničený Mosul.

Za této situace dorazil 
koncem května do Rijádu 
Donald Trump. Tamním 
panovníkům udělal – za  
400 miliard dolarů za ame-
rické zbraně a investice 
do infrastruktury – radost . 
Obvinil šíitský Írán, s nímž 
Saúdové soupeří o neu-
chopitelnou pozici „lídra 
muslimského světa“, ze 

všeho špatného včetně pod-
pory terorismu. Uznávaný 
komentátor Fareed Zakaria 
k tomu na CNN připomněl, 
že „přes 94 procent úmrtí 
způsobených islámským 
terorismem od roku 2001 má 
na svědomí Islámský stát, al-
-Káida a další sunnitští dži-
hádisté“ a že „takřka každý 
teroristický útok na Západě 
je nějakým způsobem spjatý 
se Saúdskou Arábií, zatímco 
prakticky žádný nelze spojit 
s Íránem“. Ale koho dneska 
ještě zajímají fakta.

Saúdové podle všeho 
vnímají boj proti Íránu jako 
schůdnější cestu k získání 

respektu doma i ve světě 
než řešení ostatních svých 
problémů. Proto se rozhod-
li vyzkoušet si svou moc 
na malém, ale bohatém 
Kataru. Tamní emír proslul 
svou „nezávislostí“ – má 
po ruce mocnou mediální 
páku v podobě televize al-
-Džazíra, na rozdíl od Saúdů, 
kteří podporují Islámský 
stát, upřednostňuje al-Káidu 
a Muslimské bratrstvo, a co 
víc, je jediný „plynový“ mezi 
ropnými monarchiemi Per-

ského zálivu. O svá naleziště 
v moři se navíc dělí s Íránem, 
a tudíž – chtě nechtě – musí 
s Teheránem spolupracovat. 
To se nyní Saúdové rozhodli 
změnit – blokádou Kataru 
a jeho „izolací“.

Donald Trump jim slovně 
pomáhá, jak může, nicméně 
velké úspěchy na obzoru 
nejsou. Saúdy podpořily 
například Spojené arabské 
emiráty, Egypt či jemenská 
loutková vláda (která sídlí 
v Saúdské Arábii). Stranou 
ale zůstaly Omán nebo Ku-
vajt, které jsou z geografic-
kých i surovinových důvodů 
rovněž nuceny vnímat Írán 
věcně a bez ideologie. Za Ka-
tar se naopak okamžitě po-
stavilo Turecko, které svou 
pozici koordinuje s Íránem, 
a katarský ministr zahraničí 
se zničehonic zjevil v Mosk-
vě, kde vzápětí zazněla „sho-
da názorů“ na válku v Sýrii.

S ohledem na první měsíce 
ve funkci se zdá, že Donald 
Trump vcelku běžně hází 
slovy, aniž by příliš vážil 
jejich důsledky. Pokud ale 
lehkovážně podpořil Saúdy 
v jejich tažení proti Íránu, 
dal jim fakticky polibek 
smrti. Protisaúdský blok 
Turecka, Íránu a Ruska může 
být pro Rijád příliš velkým 
soustem. V kombinaci s ne-
schopností „neomylných“ 
králů přiznávat své chyby se 
hraje vabank. 

Autorka je komentátorkou  
Literárních novin

Komentář

Tereza Spencerová
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Protisaúdský blok 
Turecka, Íránu 
a Ruska může být 
pro Rijád příliš 
velkým soustem.

Tvář dne 

 Je to politická hra, které 
jsme se my jako regulátor 
stali obětí,

řekl k debatě o regulaci 
hypoték guvernér ČNB  
Jiří Rusnok
str. 2
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O české bublině
Čeští centrální bankéři varují před nemovitostní bubli-
nou. Zcela správně. Skromně přitom přehlížejí své vlastní 
zásluhy na jejím nafouknutí, ale ty jsou jen dílčí – ČNB 
politikou nízkých sazeb statečně přispěla k dostupnosti 
úvěrů, a tedy k přifukování bubliny na straně poptávky. 
K tomu přispívá i ekonomická prosperita posledních let 
včetně nezanedbatelného růstu mezd.

Za co ČNB nemůže, je strana nabídky. Umrtvená bytová 
výstavba především v Praze, ale nejen tam, v kombinaci 
s rostoucí poptávkou šroubuje ceny do výšin. Zejména 
v metropoli se už tak dost zběsilá povolovací procedura 
kombinuje s politickými obavami z pouhého vyřčení slova 
„developer“ a nekonečnými tanečky kolem územního 
plánu. Pak je ve hře ještě nadstandardní touha Čechů 
po vlastním bydlení – v celé EU žije podle Eurostatu 
ve vlastním necelých 70 procent lidí, v Česku je to více než 
75 procent, v Německu jen něco málo přes polovinu. Je 
celkem zjevné, že boj s českou nemovitostní bublinou bude 
vyžadovat mnohem víc než jemné ladění hypoték.
 Martin Čaban

Jste nadšený, během porad jste aktivní a nikdy  
neváháte přednést kreativní nápad nebo zajímavý  

názor. To musí přestat.
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n Slovenská zpěvač-
ka Szidi Tobias zná-
má díky spolupráci 
s duem Hapka–Horá-
ček i v Česku vydala 
ke svým kulatinám 
výběrové dvojalbum 
s názvem Sedmoláska.

Dušan Kütner

Po šestnácti letech od vydání 
prvního a úspěšného alba 
Divý mak a dalších pěti řa-
dových deskách se slovenská 
šansoniérka s charakteristic-
kým nakřáplým sugestivním 
hlasem rozhodla rekapitu-
lovat. Výsledkem je rovnou 
dvojalbum nejlepších písní.

Szidi Tobias patří k těm 
málo interpretům, které 
lze díky jejich hlasu poznat 
na první poslech. To by samo 
o sobě ještě nic neznamenalo, 
kdyby jej nedokázala stejně 

Obsáhlá, ale smysluplná Sedmoláska

Szidi Tobias: Sedmoláska (2CD)

Vydal: Pavian Records
Délka: 1:36 hodiny
Hodnocení: 80 %

Chcete vědět, jak přežijí finance v internetové době?

14. 9. 2017
NÁRODNÍ TECHNICKÁ KNIHOVNA

Registrujte se na www.e15.cz/events

FINTECH REVOLUCE II.
FINTECH REVOLUCE V ČESKU A VE STŘEDNÍ EVROPĚ

266931/216 inzerce

ŠANSONIÉRKA. Szidi Tobias má nejblíže k šansonu či romským 
rytmům, stejně jako vždy měla například Hana Hegerová.
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jako Hana Hegerová či Zuza-
na Navarová využít k písním, 
jež stylově sahají od šansonu 
přes romské popěvky, jazzo-
vější skladby až po kousky 
stojící před branami vkusné-
ho středního proudu.

Není divu, že zaujala i Mi-
chala Horáčka s Petrem Hap-
kou, kteří jí před jedenácti 
lety dali možnost nazpívat hit 
Na hotelu v Olomouci, kterým 
se konečně prosadila i v Čes-
ku. Na výběru nechybí, byť je 

z jejich spolupráce překvapi-
vě jediným zástupcem.

Dvojalbum začíná písní 
Tak málo lásky, která nepatří 
k těm nejlepším, ale pak už 
následuje jedna lepší než 
druhá.

Hapkovsko-horáčkovský 
svět nejlépe reprezentují 
písně jako mrazivá Obrázky 
o láske, V domě či Jediná. 
Romské kořeny jsou domi-
nantou skladeb jako Lojzko, 
Tabák pilka či Ušla som. 
Nechybí ani decentní blues 
v podobě Dva koně Chagalla 
či tango Hat.to je taký.

Většina písní přitom stojí 
na všudypřítomném akor-
deonu Viliama Majera, který 
dává písním šansonovou 
atmosféru i ve chvílích, kdy se 
Tobias vydává do poklidněj-
šího středního proudu jako 
Punto Fijo.

Těžko však vypíchnout 
slabší článek šestičlenné 
kapely, která kvůli výběrové-
mu projektu nahrála všechny 

písně znovu, často v přece 
jen pozměněném kabátu, než 
měly v minulosti. A málokdo 
by na čistě znějícím albu 
hádal, že jej osazenstvo desky 
nahrálo za pouhé dva dny.

K tomu nutno přičíst 
přemýšlivé texty zachycující 
poezii všedního dne, obyčej-
né chvíle vážných lidských 
vztahů plné nadějí, zklamání 
i pochyb či jen snahy zachytit 
míjivý prchavý okamžik 
zapsaný do paměti.

Vydat hned dvojalbové best 
of po pouhých šesti řadových 
deskách je poměrně odvážný 
nápad, který se ale nakonec 
povedl a má i přes svou délku 
smysl. Na další výběrovou 
desku si ale bude muset Szidi 
Tobias a její příznivci nejspíše 
tím pádem dost počkat.
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Vědci zjistili, že...
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VÝROČNÍ JÍZDA. 
Britská královna Alž-
běta II. se zúčastnila 
oslav 175. výročí 
první jízdy vlakem, 
kterou podnikl 
britský monarcha. 
V roce 1842 učinila 
revoluční výpravu 
královna Viktorie, 
když parním vlakem 
jela z anglického 
Slough do londýn-
ského Paddingtonu.  

n Vejce jsou podle 
nové dietologické stu-
die nejen optimálním 
zdrojem výživy, ale 
také řešením, jak bo-
jovat se zpomaleným 
růstem potomků.  

Marek Schwarzmann

Děti matek z rozvojových 
zemí často trpí výživovými 
problémy, kvůli kterým jsou 
pak třeba i menšího vzrůstu. 
Vedle debaty, zda a jak dlou-
ho kojit či nekojit, popřípadě 
jak zajistit vhodnou výživu 

matky tak, aby měla kvalitní 
mléko, se lékaři soustředí 
i na nalezení optimálního 
doplňku stravy, který by 
mohl negativní projevy 
podvýživy u dětí omezit. Vý-
zkumníci z Brownovy školy 
při Washingtonově univerzi-
tě v St. Louis přišli s tvrze-
ním, že nejsnazší je malým 
dětem servírovat jednou 
denně obyčejné vejce.

Lékaři pracovali půl 
roku na terénním šetření 
v Ekvádoru, kdy vybraným 
kojencům od šesti do devíti 
měsíců denně přidávali do 
stravy také jedno vajíčko. 
Při porovnání s kontrolní 

skupinou se pak nestačili 
divit – děti pojídající vajíčka 

výrazněji rostly a obecně 
se jim dařilo lépe. „Riziko 

zakrnění se u dětí s vajíčko-
vou dietou snížilo o plných 
47 procent. Výskyt podváhy 
klesl rovněž, a to o ohrom-
ných 74 procent,“ uvádí 
ve studii, kterou publikoval 
časopis Pediatrics, vedoucí 
studie Lora Iannottiová. 

Podle lékařů jsou vej-
ce kompletním, levným 
a i v chudých zemích snáze 
dostupným jídlem než jaké-
koli jiné doplňky stravy. Lé-
kaři sledovali také případný 
vznik alergií, které by vyšší 
konzumace vajec mohla způ-
sobit. Alergie však navzdory 
dosud obecně přijímaným 
teoriím nezaznamenali.

…vaječná dieta zrychluje růst dětí
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PROSTÉ ŘEŠENÍ. Zdravé dětství zajistí i v rozvojových zemích 
jednoduchá potravina – vejce.
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